
Premiér Andrej Babiš nevidí žádný důvod,
proč by se měli američtí vojáci přesouvat do
České republiky: „Nemáme zájem!” Německo
a Japonsko se dodnes nevzpamatovalo z
desetiletí americké okupace
- CZ24 News | 15. srpna 2020

ČESKO: Premiér Andrej Babiš (ANO) nevidí žádný důvod, proč by se měli američtí vojáci přesouvat
do České republiky. Tisíce se jich mají přesouvat z Německa a o část z nich projevilo zájem Polsko.
Řekl to po setkání s americkým ministrem zahraničí Mikeem Pompeem a prezidentem Milošem
Zemanem. S Mikem Pompeem, který je na návštěvě České republiky, o tom Babiš podle svých slov
nejednal, to samé sdělili deníku Echo24 i předseda Senátu Miloš Vystrčil (ODS) a ministerstvo
zahraničí.

Americký ministr obrany Mark Esper minulý týden oznámil, že USA stáhnou z Německa bezmála 12
000 vojáků, z nichž 6400 bude převeleno domů a 5400 bude přeloženo do jiných států
Severoatlantické aliance – patrně do Polska, Itálie či Belgie. Prezident USA Donald Trump chce
odchodem přibližně třetiny jednotek působících v zemi „potrestat“ Berlín za to, že neplní závazek
zvýšit výdaje na obranu.

Premiér Andrej Babiš po schůzce amerického ministra zahraničí Mikea Pompea a prezidenta Miloše
Zemana řekl, že se České republiky přesun netýká. „Žádný posun není, to nikdy nebylo téma pro nás
a nebude to téma. Jestli se američtí vojáci vrátí do Spojených států nebo část půjde do Polska… my o
to nemáme zájem, nevidíme důvod, aby u nás byli,“ řekl Andrej Babiš novinářům na Pražském hradě.

Ten tuto možnost odmítl už v úterý. „Nevidím důvod, proč bychom tu měli mít americké vojáky.
Česká strana na tom určitě nemá zájem. Jsme spojenci v NATO, na tom se nic nemění. Ještě se neví,
kam tito vojáci zamíří, ale k nám určitě ne, to nikdy nebylo na stole. A jak jsem říkal, mě spíš zajímají
naše obchodní vztahy a byznys pro naše firmy,“ řekl Andrej Babiš v úterý deníku Právo.

O možném přemístění vojáků do ČR nejednal podle mluvčí s Pompeem ani ministr zahraničí Tomáš
Petříček (ČSSD). „Ministři probírali téma přítomnosti amerických vojsk v rámci NATO v Evropě, a to
i v souvislosti s bezpečnostní situací v Evropě. O možném působení přímo v ČR ale nejednali,“ sdělila
deníku Echo24 mluvčí ministerstva zahraničí Zuzana Štíchová.

Stejně tak jednání na toto téma odmítl předseda Senátu Miloš Vystrčil. „Ne, nejednali jsme o tom.
Týkalo se to jenom věcí v ekonomické závislosti České republiky a Evropské unie na Číně,“ řekl pro
Echo24 předseda Senátu Miloš Vystrčil.

Ministr obrany USA Mark Esper tento týden přislíbil, že pošle do Polska další tisícovku vojáků.
Stažení jednotek z Německa vysvětlil jako strategický krok, který umožní přesunout vojáky blíže
ruským hranicím. Jeho výrok však brzy popřel Donald Trump, který řekl, že je ochoten o stažení
vojáků znovu jednat, pokud Berlín zvýší svoje výdaje na zbrojení, které by podle dohody členů NATO
měly dosahovat dvou procent HDP.

Ministr zahraničí USA Mike Pompeo se ve středu na Pražském hradě setkal s prezidentem Milošem
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Zemanem, 20 minutové schůzky se zúčastnil i premiér Andrej Babiš (ANO).

Zeman při setkání varoval USA před neuváženým stažením armádní mise z Afghánistánu. Ocenil
vzájemné ekonomické vztahy a vyzdvihl také vztah USA k Izraeli. Prezidentův mluvčí Jiří Ovčáček to
uvedl v prohlášení zveřejněném na webu Hradu.

Na příjezd amerického ministra na hradním nádvoří čekala skupina demonstrantů s transparenty
kritickými vůči Zemanovi a Babišovi. Chvíli před příjezdem Pompea je policie vytlačila do průchodu
na další nádvoří, proti čemuž hlasitě protestovali.


